
esquerra municipal
INFORMACIONS DE POLÍTICA MUNICIPAL

ERC
NÚMERO 8 OCTUBRE 1998

Jaume Oliveras, escollit secretari de Política Municipal
El Consell Nacional ha escollit

Jaume Oliveras còm a secretari de

Política Municipal d'ERC. En la
seva sessió a Terrassa el dia 3

d'aquest més, el Consell Nacional,
reunit per primera vegada des del
congrés de Girona del juliol pas¬
sat, ha procedit igualment a l'elec¬
ció de la resta de responsables de
les secretaries que integren l'orga¬
nigrama d'ERC.

Oliveras ha estat escollit a pro¬

posta del vicesecretari general de
Política Institucional, Xavier Sàez,

qui va destacar la important tasca
d'Oliveras al capdavant de la
secretaria des del 21è Congrés
Nacional, celebrat a Vilafranca del
Penedès, superadora d'inèrcies
anteriors. Sàez va emfasitzar el

pes decisiu que ha tingut el «fer
territori» per conèixer les necessi¬
tats i inquietuds del conjunt de
càrrecs electes locals d'ERC, així
com als criteris fonamentalment

tècnics que s'han seguit a l'hora
de seleccionar els col·laboradors

de la secretaria.

Magí Rovira
alcalde de Sant Llorenç Savall

Fa uns mesos que el departa¬
ment de Medi ambient està inten¬

tant consensuar un avantprojecte
de llei per reorganitzar l'adminis¬
tració hidràulica a Catalunya.
Aquest document planteja la unifi¬
cació de la Junta d'Aigües i la Jun¬
ta de Sanejament en una sola en¬

titat, anomenada Agència Catala¬
na de l'Aigua (ACA), que passaria
a ser la titular de pràcticament to¬
tes les competències que té la Ge¬
neralitat sobre l'aigua.

Conseqüentment amb la nova
estructura de l'administració, tam¬
bé es planteja la unificació dels
dos tributs vigents a Catalunya, re¬
lacionats amb l'aigua, en un de
sol, si bé de dos trams més o

menys equivalents 'als actuals
Cànon d'Infrastructures Hidràuli¬

ques (CIH) i Increment de Tarifa
del Cànon de Sanejament (ITS o

CS). La gran esperança és que
aquest canvi permeti a l'hora tro¬
bar una sortida a l'anomenada

«guerra de l'aigua», per la qual un
col·lectiu organitzat d'usuaris

Els municipis i la llei de l'aigua
(tots de l'àrea metropolitana) no

paguen aquests tributs des de fa
anys.

Des del punt de vista munici¬
pal, aquest document conté tam¬
bé una proposta d'organització
per a les competències locals de
l'aigua, basada en l'associació
voluntària de municipis i orientada
a una gestió integral de conca: el
que es denomina les Entitats Lo¬
cals de l'Aigua (ELA). Així, aques¬
tes entitats poden estar formades
per un o uns quants municipis
d'una mateixa conca o unitat terri¬

torial de planificació, i poden por¬
tar part o tot el cicle de l'aigua
(abastament, distribució, depura¬
ció). L'ELA que abasti tota la con¬
ca i tot el cicle s'anomena ELA

qualificada, i a més de les pròpies
competències i recursos, pot ges¬
tionar per delegació de l'ACA com¬

petències i recursos reservats a

aquesta.
Aquest document ha estat i

està essent motiu de negociació
amb representants dels organis¬

mes i sectors implicats en la ges¬
tió de l'aigua, entre els que s'hi
troba la Federació de Municipis de
Catalunya. El document de partida
ja tenia un bon enfoc des de molts
punts de vista, i la bona disposició
del Departament de Medi Ambient
ha permès d'adequar-lo als punts
de vista municipals. Fa molts anys

que una llei sectorial no reconeixia
tant clarament les competències
municipals, i fins i tot donava vies
d'organització i millora d'aquestes
competències als ajuntaments.
Per una vegada, no s'imposa una
estructura territorial concreta, si¬
nó que es deixa als ajuntaments
que triïn associar-se i com asso¬

ciar-se, tot fomentant, això sí, un

criteri lògic en temes d'aigua com
és la unitat de conca.

De les questions que encara

queden per resoldre, la majoria
són menors, excepte l'escull de la
caixa única. Amb la-reordenació

de l'administració hidràulica i el

canon únic, ens podríem trobar
amb subvencions creuades d'uns

usuaris a uns altres i de saneja¬
ment a abastament, la qual cosa,
a més de poder ser molt injusta
socialment, va en contra de les
directives europees sobre l'aigua.
El tema és molt més perillós si es
té en compte les dificultats finan¬
ceres de la Generalitat, que han
fet aturar moltes obres hidràuli¬

ques per impossibilitat d'aportar-
hi recuros per part del Govern.

El principal interrogant que
ara s'obre és si aquesta llei en¬
trarà a temps al Parlament per a
ser aprovada aquesta legislatura o
bé quedarà per a la propera, o bé
decaurà. Seria realment una llàsti¬

ma que no tirés endavant. Els
ajuntaments estem -acostumats,
en termes de lleis i per desgràcia,
a perdre un llençol a cada bugada.
En la bugada d'aquesta llei, sem¬
bla que no hi perdríem cap llençol,
i si bé es difícil de recuperar-ne

cap dels perduts en d'altres lleis,
potser els que tenim ens els tor¬
narien planxats i endreçats, per
una vegada!
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Recomanen que la Generalitat delegui l'ensenyament
a l'administració local

Una comissió d'experts en

ensenyament ha elaborat un estu¬
di que defensa, entre altres coses,

que cal establir una connexió més
gran entre l'administració local i el
món de l'educació. Els autors de

l'estudi, realitzat sota els auspicis
de la fundació Cirem, creuen que
no té cap sentit que la Generalitat
s'entesti a mantenir un sistema

centralitzat a Barcelona i que el
que aquesta hauria de fer és dele¬
gar la competència d'ensenyament
en els ajuntaments i els consells
comarcals. Es creu, en particular,
que els ajuntaments són els orga¬
nismes més preparats per realitzar
un seguiment i un control sobre el

procés de matriculació d'alumnes.
Això permetria, per exemple, tren¬
car amb la perillosa dinàmica que
està provocant, a segons quins
llocs, que els alumnes d'origen
magribí o subsaharià es concentrin
exclusivament en centres públics
mentre que l'ensenyament privat
concertat s'inhibeix escandalosa¬

ment de la seva escolarització. La

proposta coincideix amb un inici de
curs en què la Comissió d'Ensen¬
yament de la Federació de Munici¬
pis de Catalunya (FMC), presidida
per l'alcalde d'ERC a Celrà Jaume
Bossacoma, ha fet pública la seva

preocupació pel ritme d'execució
de les obres en centres decisius

per a la correcta aplicació de ia
reforma educativa. I és que, quan
només falten dos anys per a la
finalització del pla plurianual d'in¬

versions, encara és hora que el
departament d'Ensenyament liciti
més de la meitat de les execu¬

cions a fer.

El TSJC reconeix el dret
d'accés de la ciutadania
a la documentació oficial

Una sentència del Tribunal Su¬

perior de Justícia de Catalunya re¬
coneix al conjunt de la ciutadania
el dret a obtenir còpies dels
acords municipals i dels docu¬
ments que els precedeixen. La
sentència defensa, doncs, amb
més raó encara, l'obligació que té
l'Ajuntament de facilitar-los als re¬

gidors de l'oposició. Només així,
segons s'estableix, aquests poden
complir les funcions que tenen as¬

signades en funció de la Llei de
Bases de Règim Local. La sala ha
pronunciat aquesta'sentència amb
motiu d'un recurs presentat el
1994 per Concepció Puigvert,
aleshores regidora de CiU a l'Ajun¬
tament de Santa Cristina d'Aro, go¬
vernat pel PSC. La resolució de¬
dueix que si la llei reconeix als ciu¬
tadans el dret a obtenir còpies
dels acords municipals, els mem¬
bres de la coorporació ei tenen re¬

conegut específicament. En conse¬

qüència, el tribunal resol declarar
no ajustats a dret i anul·lar un
acord de la comissió de govern de
Santa Cristina, en el qual el con¬
sistori negava la sol·licitud d'infor¬
mació de la regidora.

Neix el Consorci Local i
Comarcal de Comunicació

Les diputacions de Girona,
Lleida i Tarragona i diversos con¬
sells comarcals i ajuntaments (go¬
vernats majoritàriàment per CiU)
estan impulsant la creació del Con¬
sorci Local i Comarcal de Comuni¬

cació.

Es tracta d'un organisme que
té com a objectiu fomentar i oferir
diversos serveis al conjunt de la
premsa escrita i les emissores de
ràdio i televisió de caràcter local i

comarcal. El consorci funcionarà

com una agència de notícies per
Internet. L'agència tindrà dues fun¬
cions bàsiques: permetre que els
ajuntaments i consells co-marcals
puguin donar a conèixer els seus
comunicats respectius i trametre
als mitjans de comunicació infor¬
mació diversa, agrupada temàtica¬
ment i geogràficament. També es
vol oferir un gran nombre de ser¬
veis als associats. Així, es vol
crear una central de compres de
material audiovisual, produir pro¬

grames de ràdio i televisió i editar
una revista de periodicitat setma¬
nal. El projecte, força interessant,
sobré el paper, neix una mica
«tocat» per la seva més que evi¬
dent dependència política de CiU.

Moció sobre
la participació municipal
en els ingressos
de l'Estat

Els grups municipals i comar¬
cals de CiU estan presentant en
cadena mocions a favor de l'incre¬

ment de la participació municipal
en els ingressos de l'Estat. El text
de la moció, elaborat a partir
d'una proposta de l'Associació Ca¬
talana de Municipis (ACM) defensa
una reforma de la Llei 39/88 regu¬
ladora de les hisendes locals, per
tal que els ajuntaments participin
en un 15% del tram estatal de

l·IRPF i en un 5% de l'IVA. També

es reivindica que sigui el Parla¬
ment de Catalunya qui estableixi
els criteris de distribució i que la
Generalitat ho gestioni. El punt
més discutible de la moció és el

que advoca per la inclusió dels
consells comarcals en el reparti¬
ment. Es tracta d'un punt no gaire
clar perquè, al marge que des de
la seva creació els consells comar¬

cals han jugat un paper bàsica¬
ment fiscalitzador de l'autonomia

municipal,' el correcte en un fun¬
cionament institucional normalit¬

zat seria més aviat que fossin els
ajuntaments qui, per lliure decisió,
els transferissin fons.

El món local fa front als
peatges amb la
Declaració de Gelida

La discriminació que pateix
Catalunya respecte a la resta de
l'Estat en el tema dels peatges
està rebent en els darrers mesos

una forta contestació social. Ara,,
16 ajuntaments, 4 consells comar¬
cals, la Federació de Municipis de
Catalunya (FMC) i l'Associació
Catalana-de Municipis. (ACM), 3
cambres de comerç i diverses enti¬
tats han subscrit un manifest (la
Declaració de Gelida) en què s'ad¬
voca per superar aquesta situació.
Així, es rebutja la decisió d'abara¬
tir el preu del peatge en alguns
trams a canvi d'allargar la conces¬
sió 5 anys més. La Declaració de
Gelida, que consta de 10 punts,
demana un acord que passi per
l'eliminació dels peatges en les
conurbacions de les grans ciutats i
per l'establiment de peatges tous
a la resta de la concessió. També

se sol·licita que, mentre no actuïn
com un veritable servei públic,
«s'eliminin les bonificacions dels

impostos municipals i altres bene¬
ficis de què gaudeixen les empre¬
ses concessionàries, sense que
en cap cas vagin a càrrec de les
hisendes locals».
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Els municipis catalans debaten sobre la sostenibilitat,
l'aigua i la gestió de residus
El Congrés Català de Medi Ambient i Municipis, celebrat a Barcelona el
28, 29 I 30 de setembre passats, ha possibilitat que més de 200 per¬
sones (entre alcaldes, regidors i altres responsables polítics i tècnics)
debatessin en profunditat sobre els principals reptes que té plantejats el
món local en el camp ecològic: la sostenibilitat, l'aprofitament racional
del cicle de l'aigua I la correcta gestió dels residus. jfMk.

Presidit per l'alcalde d'ERC a

Sant Llorenç Savall i responsable
de la comissió de Medi Ambient de

la Federació de Municipis de Cata¬
lunya (FMC), Magí Rovira, el con¬

grés (convocat conjuntament per
l'FMC, l'Entitat Metropolitana de
Medi Ambient i l'àrea de Medi Am¬

bient de la Diputació de Barcelona)
s'ha tancat amb una sèrie de con¬

clusions que posen de manifest la
importància que tenen els ens lo¬
cals en el tema del medi ambient.

En aquest Congrés, s'ha coin¬
cidit en què un aspecte clau del
procés de millora ambiental dels
municipis és la planificació de les
Agendes 21 locals mitjançant la in¬
tegració de les polítiques ambien¬
tals amb les de caràcter social i

econòmic i en què, per la seva ela¬
boració, cal fomentar, com a ele¬
ment absolutament imprescindi¬

ble, la participació ciutadana.
La discussió sobre el tracta¬

ment del cicle de l'aigua ha estat
molt condicionada per l'avantpro¬
jecte de llei d'ordenació i gestió de
l'aigua elaborat pel departament
de Medi Ambient de la Generalitat.

Així, entre altres qüestions, s'ha
deixat ben clar que l'avantprojecte
només té sentit en la mesura que

abordi la preocupant situació fi¬
nancera de la Junta d'Aigües i la
Junta de Sanejament (que es pre¬
tén fusionar en un sol organisme,
l'Agència Catalana de l'Aigua) i as¬
seguri una gestió integral, coordi¬
nada, descentralitzada, transpa¬
rent i socialment acceptada d'un
recurs tan vital per a qualsevol de
clima mediterrani.

En el darrer apartat del Con¬
grés ha quedat prou'clar que la llei
d'envasos i residus d'envasos op¬

ta per consolidar el SIG (Sistema
Integrat de Gestió) com a sistema
de gestió dels envasos, en contra
del sistema de dipòsit, defensat
per la majoria de de municipis i
col·lectius socials. I és que el SIG
retalla notablement la responsabi¬
litat dels fabricants sobre el pro¬

ducte tret al mercat i deixa als ens

locals la tasca de la seva recollida

i transport fins al punt del seu trac¬
tament i reciclatge. El conveni
d'Ecoembes amb la Junta de Resi¬

dus certifica aquest sistema i gra¬
va injustament els municipis amb
un sobrecosí diferencial entre els

costos reals del servei i l'aporta¬
ció econòmica de l'empresariat.
És per això que el municipalisme
català continua defensant que cal
ajustar les aportacions econòmi¬
ques d'Ecoembes als costos reals
i exigeix una renegociado del sis¬
tema favorable als seus interes¬

sos i, per extensió, als del conjunt
de la ciutadania.

El proper mes de gener —els
dies 15 i 16— se celebrarà a

Barcelona el lr Congrés de Dones
de Barcelona, organitzat pel Con¬
sell Municipal de les Dones iJe la
ciutat. En dos dies es discutiran

cinc ponències que tractaran els
següents temes: participació ciu¬
tadana, mitjans de comunicació,
serveis a la ciutat, temps i espai
urbà i el paper de les dones immi¬
grants. Aquest congrés no és la
primera cita d'aquestes caracte¬
rístiques que hi ha a Barcelona,
però si és una experiència munici¬
pal interessant, tant pels contin¬
guts com per l'organització.

Els continguts, tot i que les
ponències s'elaboren des de di¬
versos col·lectius de reconeguda
trajectòria feminista, són i han es¬
tat reflexionáis, discutits i presen¬
tats en els diferents consells de

districte de la ciutat i, també, de
forma oberta a totes aquelles ciu¬
tadanes que hi han volgut partici¬
par. En tot aquest procés de dis¬
cussió s'han anat analitzant, reto¬

cant, afegint, nomenant i desco¬
brint propostes que ajudaran a
construir la ciutat des d'aquests
cinc eixos bàsics de treball.

És important que totes les do¬
nes de Barcelona participin en el

Amb una altra mirada

procés congressual però també és
important que des dels ajunta¬
ments d'altres poblacions s'esti¬
gui a l'aguait dels resultats que es

desprenen de les ponències. És
evident que moltes poblacions
difícilment podran assumir totes
les propostes que es facin a una

gran ciutat com es Barcelona, pe¬
rò si que podrem aplicar les anàli¬
sis i la filosofia que en desprenen,
així com aprofitar les experiències
i propostes de moltes i diverses
dones en les discussions congres-
suals.

Haurem de seguir de prop
aquestes ponències per poder

aplicar en el nostre entorn munici¬
pal part del que ens aportin. El
queja es fa palés és que cal cons¬
truir les ciutats i els pobles des
d'una altra mirada, que és una al¬
tra cosa que deixar de construir¬
ies per a un sector mínim de po¬
blació que té unes característi¬
ques estàndards: gènere masculí,
mitjana edat, raça blanca i propie¬
tari. Construir la ciutat des d'un

altre punt de vista vol dir, també,
fer-la entre i per a totes i tots i
això vol dir començar a escoltar
altres veus, altres propostes.
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22 ■ 24 octubre 2es Jornades Catalanes de Resolució Alternativa de Conflictes
dedicades especialment a temàtica municipal
Mollet del Vallès

Informació 93.457.75.22

14 i 15 novembre Escola de Tardor d'ERC
dedicada monogràficament a temàtica municipal
Tarragona

Informació 93.453.60.05

16 -18 novembre L'aplicació de la moneda única a l'administració local
curs organitzat per l'FMC
Barcelona

Informació 93.310.44.04

ERC entra a l'equip de
govern de Cervera

ERC ha passat a formar part
de l'equip de govern de l'Ajunta¬
ment de Cervera gràcies a una en¬
tesa a què s'ha arribat amb el
PSC i l'AIPN (Agrupació d'Indepen¬
dents Progressistes i Nacionalis¬
tes).

L'acord s'ha produit després
de la mort per malaltia, el mes de
setembre passat, de l'alcalde de
CIU, Ramon Balcells, que mante¬
nia fins aleshores un pacte de
governabilitat amb el PP.

El nou alcal¬

de és Joan Mi¬

quel Camacho
de l'AIPN. El re¬

gidor d'ERC Ra¬
mon Castelló és

I el nou segon ti¬
nent d'alcalde i responsable de
l'àrea de Cultura.

Ramon Castelló

ERC demana un canvi en
els mecanismes
d'elecció dels
consellers comarcals

El grup parlamentari d'ERC, al
Parlament de Catalunya, ha dema¬
nat un canvi en els mecanismes

d'elecció dels components dels
consells comarcals per tal de do¬
tar aquests organismes d'una ma¬

jor legitimitat democràtica. La pro¬

posta de resolució d'ERC, presen¬
tada en el darrer debat de política
general, demana una modificació
de l'article 20.5 de la LOCC en el

sentit que l'elecció dels conse¬

llers comarcals es faci invertint

les fraccions previstes actual¬
ment. És a dir, que el percentatge
de regidors és multipliqui només
per 1/3 mentre que el dels vots
emesos pel conjunt de la ciutada¬
nia ho faci per 2/3. La proposta
ha estat rebutjada per CiU.

Ramon Codina

Nous candidats d'ERC
per al 1999

Els darrers

companys nome¬
nats caps de llis¬
ta, per a les pro¬

peres eleccions
municipals han
estat: Ramon

Codina (Girone¬
lla), Joan Mon¬
forte (Olesa de
Montserrat) i Xa¬
vier Vendrell

(Sant Joan Des¬
pí). Tots ells ja
són regidors i
van encapçalar
la llista d'ERC el

1995. Els dos

primers estan a

l'oposició men¬

tre que Vendrell, ocupa la regidoría
de Medi Ambient.

Eines per a una gestió muni¬
cipal cap a la sostenibilitat, edi¬
tat per la Xarxa de Ciutats i Po¬
bles cap a la Sostenibilitat i l'À¬
rea de Medi Ambient de la Diputa¬
ció de Barcelona, és una guia
pràctica de gran utilitat per a l'a¬
plicació dels principis de l'Agenda
21 a l'àmbit local.

L'obra s'estructura en tres

grans capítols: «Municipis cap a
la sostenibilitat: alguns elements
de reflexió»; «Del concepte a la
pràctica. El desenvolupament de
l'Agenda-21» i «Mesures per a
una gestió municipal cap a la
sostenibilitat». Aquest darrer
apartat és el més interessant ja
que ofereix una sèrie de recoma¬
nacions per estendre els principis
bàsics de la sostenibilitat a dife¬

rents àmbits de la política muni¬
cipal, des de l'urbanisme a la pro¬
moció econòtnica passant per la
mobilitat i la gestió dels residus.

documentació disponible a la Secretaria de Política Municipal
©> Moció contra la instal·lació d'ETT's aprovada per l'Ajuntament

d'Arbúcies.

m> Proposta del grup parlamentari d'ERC sobre la modificació de
rprticle 20.5 de la LOCC relativa al mecanisme d'elecció dels membres
dels consells comarcals.

@> Moció tipus sobre agermanaments de poblacions del Principat
amb localitats de la resta dels Països Catalans.

©> Moció sobre els acords de Lizarra i la nova situació al País
Basc presentada pel grup municipal d'ERC a Manresa.

<S> Model marc de Pacte Municipal per a l'Ocupació.

©> Text íntegre de la «Declaració de Gelida» contra la discrimina¬
ció que pateix Catalunya en matèria de vies de peatge. Està subscrit per
setze ajuntaments, quatre consells comarcals, l'FMC i l'ACM.
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